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Læs om 
uforklarlige brud vs. 
børnemishandling

samt om  
anbringelse af børn 

uden for  
hjemmet  

 
– frivillig 

eller tvang



Uforklarlige brud vs.
børnemishandling 
Af: Rune Bang Mogensen, rbm@dfoi.
dk og Kis Holm Laursen, khl@dfoi.dk

Hvis du selv eller en af dine 
pårørende befinder sig i 
en sådan situation, så er 
du meget velkommen til 
at kontakte en af vores for-
eningsvejledere. 

Vi vil på det kraftigste anbe-
fale, at der også tages kon-
takt til en advokat for at sik-
re, at dine/jeres rettigheder 
varetages på bedst tænkeli-
ge vis. 

Se efterfølgende tekst fra 
advokat Rasmus Hedegård, 
www.advohus.dk. 

I forhold til diagnosticering 
af osteogenesis Imperfecta 
(medfødt knogleskørhed) 
henviser vi til de to centre 
i Danmark, hvor den rette 
lægefaglige ekspertise be-
finder sig. 

Adresserne ses på sidste 
side.

I Dansk Forening for Osteogenesis Imperfecta får 
vi med jævne mellemrum henvendelse fra fami-
lier, hvis børn har fået uforklarlige knoglebrud. 
I nogle tilfælde bliver forældrene mistænkt for 
børnemishandling. 
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Som advokat får jeg ofte 
spørgsmålet: 

”Hvad er forskellen mel-
lem en frivillig og en 
tvangsmæssig anbrin-
gelse af et barn uden for 
hjemmet?”.  
 
Svaret er som udgangs-
punkt ganske simpelt. En 
frivillig anbringelse har for-
ældrene accepteret – enten 
mundtligt eller skriftligt.  

En tvangsmæssig anbrin-
gelse sker uden forældre-
nes samtykke.  

”Men hvad er forskellen i 
forhold til mine rettigheder 
– får jeg mindre samvær og 
anden indflydelse, hvis jeg 
ikke vil give samtykke?” 

Også her er svaret som ud-
gangspunkt ganske sim-
pelt. Enhver forælder har 
absolut de samme rettighe-
der til samvær og lignende 
med barnet, hvad enten an-
bringelsen er sket frivilligt 
eller med tvang.

Så simpel er virkeligheden 
desværre bare ikke altid. 
Mange forældre har fortalt 
mig, hvordan sagsbehand-
lere i kommuner landet over 
har opgivet forkerte oplys-
ninger til forældrene om, at 
man ved en frivillig anbrin-
gelse har ret til meget mere 
samvær og indflydelse. 
	 Det er ganske enkelt en 
forkert anvendelse af lov-
givningen og på alle måder 
et urimeligt pres at lægge 
på forældre, der i forvejen 
er under maksimalt pres. 

Anbringelse af børn 
uden for hjemmet – 
frivillig eller tvang? 
Af: Advokat Rasmus Hedegaard



Uanset om det er frivillig 
anbringelse eller tvangsfjer-
nelse har man de samme 
rettigheder til at have sam-
vær med sine børn.

Det er en følelsesmæssig 
enorm tung beslutning at 
gå med til at få sit barn an-
bragt. Hvis man grundlæg-
gende er enig i, at det er det 
bedste for barnet at blive 
anbragt uden for hjemmet, 
skal man selvfølgelig gøre 
det frivilligt. Men mener 
man som forælder inderst 
inde, at det ikke er den rig-
tige løsning, bør man ikke 
give samtykke i første om-
gang. 

”Hvad gør jeg konkret, når 
kommunen beder om sam-
tykke – og jeg er i tvivl?” 

Fortæl, at du ønsker be-
tænkningstid. Og søg heref-
ter straks juridisk rådgivning 
af en advokat med speciale i 
tvangsfjernelsessager. 

Søg herefter selv eller bed 
advokaten om at søge akt-
indsigt i din sag ved kom-
munen, der herefter udle-
verer kopi af alle relevante 

papirer i sagen. Den dyg-
tige advokat kan ved en 
gennemlæsning af doku-
menterne med forholdsvis 
stor sikkerhed vurdere, om 
det giver mening fortsat at 
nægte anbringelse eller om 
forældrene bør give sam-
tykke. 

”Men advokater er hamren-
de dyre i drift…?” 

Ja, det er nok ikke helt løgn. 
Men flere advokater – herun-
der undertegnede – vurdere 
gerne din sag gratis. Og hvis 
det viser sig, at sagen skal 
fortsætte, fordi forældrene 
ikke giver samtykke, er den 
fortsatte advokathjælp også 
gratis for forældrene. 

Der står nemlig tydeligt i lo-
ven, at det herefter er kom-
munen, der skal betale for-
ældrenes advokatudgift. 
Husk at sikre dig, at den ad-
vokat, du vil benytte, vil lave 
den indledende vurdering 
af din sag gratis.    

”Hvem er det der bestem-
mer, hvis man ikke vil give 
samtykke, og kommunen 
så vil tvangsanbringe?” 



I første omgang er det kom-
munens Børn- og Ungeud-
valg, der træffer afgørelse. 
Udvalget består af en dom-
mer, to børnesagkyndige 
og to politikere. 

Forældrene og deres advo-
kat har ret til at udtale sig 
direkte overfor udvalget, 
inden de træffer afgørelse. 
Er man uenig i udvalgets 
afgørelse, kan man klage 
til Ankestyrelsen, der ligger 

i København. De vil heref-
ter vurdere afgørelse. Er 
man fortsat uenig, kan sa-
gen fortsætte i byretten og 
landsretten. 

Men om det er en god idé 
at lade sagen køre videre er 
altid en konkret vurdering… 

Rasmus Hedegaard, 
Advokat (L) 
rh@advohus.dk 

Center for Sjældne Sygdomme

Opgang 5, stuen
Juliane Maries Vej 6
2100 Købehavn Ø

Tlf.: 35 45 50 03

Man-fre kl. 8–10 og kl. 13–14

css-rigshospitalet@regionh.dk

Center for Sjældne Sygdomme

Indgang H5, Plan 1, H104
Palle Juul-Jensens Boulevard 99
8200 Aarhus N

Tlf.: 78 45 00 00
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